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نوری قزلجه رئیس فراکسیون مستقلین مجلس یازدهم: 

مجلس باید به صورت نماینده محور اداره شود نه فرمانده محور!
ســرویس سیاســی - یکی از این موارد کــه از بیرون 
ســفارش شد طرح شــفافیت بود که زمان مجلس را گرفت و 
در پایان هم به آن شــفافیت مد نظر نرســید، بلکه در حد رفع 
تکلیفی پیش رفت که بســیار حاشــیه داشــت و بسیار وقت 
مجلــس را گرفت و یا در بحث لایحــه حجاب که ۹ ماده را 
قوه قضاییه به عنوان لایحه فرســتاده بود، بعد ۷۰ و چند ماده 
 شــد، که مشخص شد آن موارد هم سفارشات بیرونی بود که 

می آمد.
رئیس فراکسیون مستقلین مجلس یازدهم می گوید: یکی 
از این موارد که از بیرون پارلمان به نمایندگان ســفارش شــد 
طرح شــفافیت بود که وقت مجلس را گرفت و در پایان هم 
به آن شــفافیت مد نظر نرسید، بلکه در حد رفع تکلیفی پیش 
رفت که بســیار حاشیه داشت و بسیار وقت مجلس را گرفت 
و یا در بحث لایحه حجاب که ۹ ماده را قوه قضاییه به عنوان 
لایحه فرســتاده بود، بعد ۷۰ و چند ماده شد، که مشخص شد 

آن موارد هم سفارشات بیرونی بود که می آمد.
 »برخی طرح های مجلس یازده سفارشی بودند«، »اصلاح 
قانون انتخابات مجلس نیاز به اصلاح دارد«، »طرح ها و لوایح 
مجلــس یازدهم برای جامعه مشــکل به وجــود آورد« و... 
اینها نکاتی اســت که غلامرضا نــوری قزلجه در »کافه خبر« 
خبرگزاری خبرآنلایــن در واکاوی عملکرد مجلس یازدهم 
بیان می کند و آنها را شــاخصی می داند که مجلس دوازدهم 

نباید بر آن سبک و سیاق فعالیت کند.
 گفتگــوی بــا غلامرضا نوری قزلجــه، رئیس 
فراکســیون مســتقلین مجلس یازدهــم را در ادامه 

می خوانید؛
*آقای نوری قزلجه! پیش بینی شما از وضعیت 
فراکســیون ها در مجلس دوازدهــم به چه صورت 
اســت؟ برخی ها بر این عقیده اند که مجلس دوازدهم 
فراکسیون اکثریت ندارد، به نظر شما در این شرایط 

فراکسیون مستقل تا چه اندازه قدرت مانور دارد؟
 حدود یک ماه دیگر مجلس دوازدهم شــکل می گیرد و 
فراکسیون های سیاسی، یکی از آن ارکان اصلی هستند، هنگام 
شروع مجلس و حتی یک مقدار قبل از شروع رسمی مجلس، 
فعالیت خود را شــروع می کنند. نکته مورد توجه این است که 
با وجود اینکه هنوز انتخابات دور دوم مجلس انجام نشده اما 
فعالیت هایی برای شکل گیری فراکسیون های سیاسی مجلس 

صورت گرفته است.
در مجلس دوازدهم، فراکســیون اکثریت مطلق 

نداریم
به طور کلی در مجلس دوازدهم فراکسیون اکثریت مطلقی 
وجود نخواهد داشــت چرا که انتخابات این مجلس متفاوت 
از مجالس گذشــته شــد و نتیجه ای رقم خورد که شاید برای 
طراحان، فعالان یا دست اندرکاران قابل پیش بینی نبود، به این 
معنی که نتیجه متفاوتی داشــت، به همین دلیل فراکسیون های 
متفاوتی شــکل می گیرند و احتمالاً پنج فراکسیون سیاسی در 

این مجلس شکل بگیرد.
 بنابراین لاجرم باید یک مجلس تعاملی باشد و برعکس 
مجلــس یازدهم که یک فراکســیون اکثریــت مطلق وجود 
داشــت و در شــکل گیری ارکان مجلس یا موقعیت ها و حتی 
فعالیت هــای روزمــره توجه زیادی به فراکســیون اقلیت اما 
برعکس در مجلس دوازدهم باید ائتلافی بین فراکســیون ها 
صورت بگیرد که اکثریتی برای انتخاب رئیس و هیات رئیسه 
شکل بگیرد. بنابراین لاجرم باید یک مجلس تعاملی باشد. در 
مجموع تعامل بین فراکسیون های مجلس دوازدهم از مجلس 
یازدهم که فراکسیون اکثریت مطلق داشت و توجهی به صدای 

اقلیت نداشت، بهتر خواهد بود.
حدود ۹۰ نفــر از نمایندگان مجلــس دوازدهم 

مستقل هستند
*چه تعــدادی از نمایندگان مســتقل به مجلس 

دوازدهم راه پیدا کردند؟
 تعداد نمایندگان مســتقل، گرایش های اعتدالی و بعضاً 
هــم اصلاح طلبی در مجلس دوازدهم حدود دو برابر مجلس 
یازدهم هستند، یعنی حدود ۸۰ تا ۹۰ نفر هستند، البته انتخابات 
دور دوم مجلس دوازدهم را پیش رو داریم و نمی شود به عدد 

دقیق اشاره کرد.
فراکسیون مستقلین در انتخابات ریاست مجلس 

تاثیرگذار خواهد بود
* مشــخصاً گفته می شــود که قالیباف و متکی 
برای ریاست مجلس بر روی مستقلین سرمایه گذاری 

می کنند، آیا تاکنون با شما تماس گرفته اند؟
 خیر، هنوز با بنده تماســی که مبنــای آن برای انتخاب 
رئیس مجلس باشــد، انجام نشــده اســت. طبیعتاً تماس ها 
وجود دارد چراکه ما همکارانی هســتیم که در صحنه سیاسی 
کشــور فعالیت می کنیم، ارتباطاتی داریم امــا از طرف افراد 
مذکور هنوز موضوع درخواســت برای کمک به ریاست باز 
نشــده اما بــا توجه به ترکیب تعداد اعضای فراکســیون های 
سیاســی مجلس، فراکسیون مســتقلین از تاثیرگذارترین آنها 
خواهد بود، مخصوصاً که این فراکســیون از انســجام درونی 
برخوردار اســت، طبیعتاً اثرگذاری بیشتر خواهد داشت و در 
 مقایســه با فراکسیون های مقابل بیشــتر مورد اعتماد خواهد 

بود.
 البته با عنوان مســتقلین جلسه ای تکمیلی که بتوانیم نام 
فراکســیون را انتخاب کنیم، برگزار نکردیم. اگر لفظ مستقلین 
را اســتفاده می کنیم به این دلیل است که اغلب منتخبین تحت 

عنوان مستقل در انتخابات مجلس دوازدهم شرکت کردند.
اســم آقاتهرانی از بیرون مجلس، برای ریاست 

مجلس مطرح بود
*علاوه بر قالیباف و متکــی که نام آنها آورده 
شد، به نظر شــما داوطلبین احتمالی رئیس مجلس 

چه کسانی هستند؟
 گاهی بعضی از اسامی را می شنویم. برای مثال نام آقایان 
رســایی، متکی، قالیباف و ذوالنوری را بــه عنوان داوطلبین 
ریاســت مجلس شــنیدم، البته اوایل بحث آقاتهرانی هم در 
محافل، هم در مجلس و چه در بیرون از مجلس برای ریاست 
مطــرح بود، نکته قابل توجه این اســت که نام این افراد برای 

ریاست مجلس را نه صرفاً از طرف خودشان بلکه بعضی افراد 
این اسامی را مطرح می کردند.

 *فراکســیون مســتقلین هــم داوطلبی برای 
ریاست مجلس دارد؟

 در فراکســیون مســتقلین هنوز بر روی این قضیه بحث 
نکردیــم اما معرفی کاندیدا برای ریاســت کاندیدا توســط 

فراکسیون منتفی نیست.
شــاید مستقلین از ریاست فردی به جز قالیباف 

حمایت کنند
*احتمــال ریاســت کدام یک از ایــن افراد برای 

تصدی ریاست مجلس بیشتر است؟
 به نظرم هنوز بسیار زود است که در مورد ریاست مجلس 
اظهارنظر کنیم چراکه ابتدا باید آرایش دقیق فراکســیون های 
سیاســی مشخص شود و بعد از آن تصمیم گرفت. البته ما هم 
در فراکسیون مســتقلین جلساتی داشتیم اما هنوز به صورت 
مصداقی وارد موضوع ریاست مجلس نشده ایم. لذا داوطلبین 
باید بیشــتر خودشان را مطرح کنند و مواضع شان را مشخص 
کنند، بعد فراکســیون برای حمایت از دواطلبین تصمیم گیری 

کند.
 *احتمال دارد فراکسیون مستقلین برای ریاست 

مجلس از فردی غیر از قالیباف حمایت کند؟
 بله، نظر افراد اســت و این احتمــال وجود دارد. باید با 
داوطلبیــن صحبت کنیم و آنها برنامه ها و دیدگاه های خود را 

مطرح کنند. لذا احتمال همه اتفاقات وجود دارد.
 *فراکســیون مســتقلین در چه صورت حاضر 

است از قالیباف برای ریاست مجلس حمایت کند؟
 کارهای مجلس یک کار سیاسی است و همه در مجلس 
یک هدف را دنبال می کنیم و برای تعقیب این اهداف، اسباب، 
وسایل و ملزوماتی هم در مجلس وجود دارد که ارکان مجلس 
یکــی از مباحث مهم و مطــرح در مدیریت مجلس و تعقیب 
آن اهدافی است که همه منتخبین و فراکسیون های سیاسی به 
دنبال اجرایی شدن آنها هستند این برنامه ها در مجلس و محفل 
شــکل خواهد گرفت، بحث و بررسی خواهد شد و ارکانی از 

قبیل کمیسیون ها و هیات رئیسه لازم دارد.
طبیعتاً هر فرد یا فراکســیونی بخواهد تاثیرگذار شــود 
باید در این ارکان و اســباب مجلس ایفای نقش کند که بتواند 
برنامه های خودش را پیاده کند و اگر بنابر تعامل است باید این 
موضوع هم در نظر گرفته شود. طبیعتاً اگر فراکسیون مستقلین 
بخواهد با هر فراکسیونی تعامل و همکاری کند حتماً این اعلام 
آمادگــی را خواهد کرد که در شــکل گیری ارکان و نهادهای 

مجلس شورای اسلامی نقش آفرینی کند.
فراکســیون مستقلین برای حمایت از داوطلبین 

ریاست مجلس شرط نمی گذارد اما...
*بنابراین مســتقلین به شرط حضور در هیات 
رئیســه یا حضور در ریاســت کمیسیون ها از آقای 

قالیباف یا هر فرد دیگری، حمایت خواهد کرد... 
اینکه بگوییم این شرط را می گذاریم شاید ادبیات خوبی 
نباشــد اما طبیعتاً هر کسی به مجلس آمده، اول به مردم حوزه 
انتخابیه خودش و بعد به مردم کشــور متعهد شــده است، لذا 
طبق قانون اساسی همگی متعهد هستند خدمت و کمک کنند، 
مسائل و مشکلات را حل کنند، که برای حل مشکلات اسباب 
و عواملی لازم اســت که ارکان و نهادهای مجلس شــورای 
اســلامی هم جزء آنها اســت، قطعاً کسی نمی گوید آقا! ما هم 
می خواهیم این کار را انجام دهیم، دنبال اهداف و برنامه هایی 
هســتیم اما در شــکل گیری آنها نمی خواهیم مشارکت داشته 
باشــیم. اینکه شدنی نیســت. بنابراین ما برای حمایت شرط 
نمی گذاریم، اما از الزامات کار پارلمانی و سیاسی در تعاملات 

بین فراکسیون ها، مشارکت همین مباحث است.
 *در حال حاضر هنوز تکلیف ۴۵ کرسی مجلس 
مشــخص نشــده اســت، از بین این ۴۵ کرسی که 
داوطلبین آنها هم مشخص هســتند، مستقلین چند 

کاندیدا دارند و می توانند از اینها یارگیری کنند؟
 در صورتی که دوســتان رأی بیاورند، ما در بین افرادی 
که دور دوم وارد مجلس دوازدهم می شوند حدود ۱۰ کرسی 

را می توانیم کسب کنیم و امیدواریم که این اتفاق هم بیفتد.
اعضای فراکسیون مســتقلین به دنبال لیدری 

نیستند
*به نظر شما در بین چهره های حاضر در مجلس 
دوازدهم، چه کسی قدرت منسجم کردن مستقلین در 
مجلــس را دارد و می تواند لیــدری این جریان را بر 

عهده بگیرد و اثرگذاری داشته باشد؟
 چهره های شاخص فراوانی در بین مستقلین هستند و من 
با آنها صحبت داشتم، در حقیقت افراد توانمند و مدیری وجود 
دارند که می توانند از عهده این مسئولیت برآیند. منتهی افرادی 
که در این فراکســیون حضور دارند به دنبال مسائل لیدری از 
قبیل اینکه چه کسی باشد، چه کسی نباشد و رئیس چه کسی 
باشــد و نایب رئیس چه کسی باشــد، نیستند و شاید یکی از 
شــاخصه های مهم تفکر مستقل این است که خیلی دنبال این 

مباحث نیستیم و در حقیقت دنبال نتایج هستیم.
 اما در مورد اینکه چه افرادی هیات رئیســه فراکسیون را 
عهده دار خواهند بــود و قبول زحمت خواهند کرد، می توان 
گفــت افراد زیادی این توان را دارند، امیدواریم اعلام آمادگی 
کنند و در آن اولین مجمعی که فراکســیون در آستانه تشکیل 
مجلس دوازدهم خواهد داشت، با نظر اکثریت اعضا مشخص 

خواهد شد.
در مجلس دوازدهم از نظرات مطهری اســتفاده 

خواهیم کرد
* مستقلین حاضر در مجلس دوازدهم ذیل لیست 
صدای ملت که متشکل از برخی احزاب اصلاح طلب و 
حزب اعتدال و توسعه است، وارد مجلس شدند. تا چه 
اندازه تصمیمات فراکســیون مستقلین قرار است با 
بیرون و به ویژه افرادی نظیر علی مطهری هماهنگ 

شود؟
 الزامــاً همه آن حدود ۹۰ نفر که اشــاره کردم داخل آن 
لیســت نیستند و بســیاری از آنها هم واقعاً مستقل هستند. از 
طرفــی با این هماهنگی بیرونی حساســیتی داریم و آنچه که 

خصوصاً در مجلس یازدهم اتفاق افتاد، کارهای سفارشی که 
از بیرون برای مجلس داده شد و تصمیمات عجیب و غریبی که 
در این حوزه گرفته شد، خوشبختانه بسیاری از آنها نتوانست 
قانونی شود ولی بعضی از آنها هم توانستند قانونی شوند، این 

یک تجربه تلخی است.
 از این رو خیلی نمی خواهیم نگاه به بیرون داشــته باشیم. 
البته مشــورت و کمک گرفتن از بیرون، از دانشگاه ها،  اساتید، 
حوزه هــا، نخبگان و ذینفعان از الزامات کار مجلس اســت. 
حتــی جایی در آیین نامه مجلس هم آمده که نظرات این قبیل 
افراد باید گرفته شــود، از طرفی ما هــم خودمان را بی نیاز از 
نقطه نظرات نمی بینیم اما در مورد اینکه دســتورات از بیرون 
از مجلس صادر شــود، یک مقدار نگرانــی وجود دارد و در 
تصمیم گیری های اساسی حتماً از این موضوع فاصله خواهیم 
گرفــت، به این ترتیب که محــور همین نمایندگان و اعضای 
فراکســیون خواهند بود ولی قطعــاً از نقطه نظرات نخبگان و 
سیاسیون جامعه و کسانی که بسیار دوست داشتیم در جمع ما 
حضور داشــته باشند، در حوزه های مختلف استفاده خواهیم 
کرد، به دلیل اینکه اســم بردید حتماً از نقطه نظرات مطهری، 

استفاده خواهیم کرد و کمک خواهیم گرفت.
طرح های صیانت و شــفافیت کــه برای جامعه 

مشکل درست کردند، سفارشی از بیرون بودند
*نگرانی صدور دســتور از بیــرون به مجلس 
فقط مختص به فراکســیون مستقلین است یا اینکه 

در سایر فراکسیون ها هم این نگرانی وجود دارد؟
 در مجلس یازدهم این اتفاقات افتاد اما نه برای فراکسیون 
مســتقلین. در مجلس یازدهم از دیدگاه اکثریت فراکســیون 
مســتقلین خیلی محلــی از اعراب نبود. امــا در کل مجلس 
آن سفارشــاتی که می گیرند، معمــولاً برای مجلس و جامعه 

آسیب زا است.
 در حال حاضر فرصت نیســت وگرنه می توانستم به آن 
طرح ها و لوایحی که مجلس یازدهم از بیرون سفارش گرفته، 
بپردازم. یکی از این موارد که از بیرون ســفارش شــد طرح 
شــفافیت بود که زمان مجلــس را گرفت و در پایان هم به آن 
شــفافیت مد نظر نرسید، بلکه در حد رفع تکلیفی پیش رفت 
که بسیار حاشیه داشت و بسیار وقت مجلس را گرفت و یا در 
بحــث لایحه حجاب که ۹ ماده را قوه قضاییه به عنوان لایحه 
فرستاده بود، بعد ۷۰ و چند ماده شد، که مشخص شد آن موارد 

هم سفارشات بیرونی بود که می آمد.
 علاوه بر این طرح صیانت هم کاملًا سفارشــی بود و از 
بیرون آمد. مشــاهده کردید این طرح ها و لوایح چقدر حاشیه 
داشتند و وقت مجلس را گرفتند و حتی برای جامعه مشکلاتی 

درست کرد.
اصلاح قانون انتخابات سفارشی از بیرون بود

همچنین در مورد اصلاح بعضی از قوانین نیز وضعیت به 
همین ترتیب بود کما اینکه در مورد قانون انتخابات ریاســت 
جمهوری بود که خوشــبختانه کنار گذاشــته شد و یا بحث 
انتخابات شــوراها که آن هم خوشبختانه کنار گذاشته شد و با 

اصلاح آنها مخالفت کردیم، همگی سفارشی بودند.
 بحــث دیگــر انتخابات مجلس بود که بخشــی از آنها 
تصویب شــد و در عمل هم یکســری مشکلات را ایجاد کرد 
و لازم است اصلاح شــود. اینها نمونه ای از اقدامات مجلس 
یازدهم بود که متأسفانه سفارشی بودند و مشکل ایجاد کردند. 
به همین دلیل گفتم که نگرانی و ترس این را داریم که بگوییم 
با بیرون کار خواهیم کرد. البته حتماً مشورت خواهیم گرفت 
و نظرات و پیشنهادات را می شنویم ولی آن اختیاری که اصل 

۸۵ قانون اساسی به نمایندگان داده را به کسی نمی دهیم.
موافقــان طــرح صیانــت حاضر نشــدند در 

صداوسیما با من مناظره کنند
*مواردی نظیر عفاف و حجاب، لایحه بودند اما 
طرح صیانت و طرح شــفافیت طرح هایی بودند که 
از دل خود مجلس بیرون آمدند، به دســتوری بودن 
این طرح ها اشــاره کردید، فکر می کنید دستورات از 
طرف کدام جریانات یــا جبهه ها برای مجلس صادر 

شده است؟
 ابتدا باید به این نکته اشاره کنم که در آن مباحث مذکور 
وقتی می گویــم موضوع بیرون از مجلس بود، شــاهد دارم. 
چنانچه به خاطر دارم صدا و ســیما از بنده به عنوان مخالف 
طــرح صیانت دعوت کرد اما هیــچ موافقی حاضر نبود بیاید 

صحبت کند، چراکه در جریان نبودند که صحبت کنند.
 در همین شرایط گفتم که طرح صیانت از بیرون سفارشی 
اســت که کم کم به این طرف و آن طرف درز کرد، به صدا و 
سیما آمدند، نشستند و گفتند این را ما نوشته بودیم، منظورمان 
این بود، مشــخص شــد که آن را افراد غیر نماینده و خارج از 

مجلس، طرح صیانت را طراحی کرده بودند.
 کمــک گرفتن با اینکه طرحی را طراحی کنند و بگویند 
این را بگیر تصویب بکن، فرق می کند. بنابراین برای ارائه طرح 
باید نماینده اراده اولیه و تصمیم گیر باشد اما در جهت پخته تر 
شــدن و دقیق تر شدن آن تصمیم می تواند از همه کمک بگیرد 

و هیچ اشکالی هم ندارد.
فقط لایحه عفاف و حجاب دستکاری نشد، موارد 

دیگر هم بود
*برخورد دستوری در لایحه عفاف و حجاب هم 

مشهود بود؟
 بلــه، کما اینکه در آخرین نشســتی کــه در خبرگزاری 
خبرآنلایــن داشــتیم همین موضوع مطرح شــد که همکارم 
اشــاره کرد لایحه حجاب دستکاری شده است. البته به نظرم 
دســتکاری صرفاً در همین لایحه نبود. اتفاقات زیادی در این 
مجلس افتاد که امیدواریم دیگر ان شــاءالله دیگر تکرار نشود 

ولی متأسفانه از این دستکاری ها در موارد دیگری هم بود.
 *در چه مواردی؟

 مجلس گذشــت، نمی خواهم وارد این موضوعات شوم 
چراکه می خواهیم از آن درس بگیریم و نگذاریم این اتفاقات 
تکرار شود ولی در بسیاری از موارد دستکاری صورت گرفت.
اگر اخــلاق حرفه ای در مجلــس دوازدهم حفظ 

شود، می توان تصمیمات خوبی گرفت
*در مــورد ترکیب اصولگرایان و تندروها، فکر 

می کنیــد مجلس یازدهم خوش خیم تر بود یا مجلس 
دوازدهم؟

 بــه نظــر بنده از نظر تعــداد، مجلــس دوازدهم بهتر و 
خوش خیم تــر اســت اما از نظر اینکه افــراد رادیکالی داخل 
مجلس هستند، این نکته در مجلس دوازدهم پررنگ تر است. 
بابــت اینکه افراد با دیدگاه های متفــاوت و حتی رادیکال به 
مجلس دوازدهم آمده اند، احســاس خطر نمی کنم به شــرط 
اینکه آن اخلاق حرفه ای در مجلس رعایت شــود. نکته حائز 
اهمیت این اســت که همین اختلاف نظرهای عمیق می تواند 

در بسیاری از کارهای مجلس کمک کند.
 به این معنی که وقتی جایی اختلاف نظر باشد، گفت وگو 
صورت بگیرد، تضارب آرا باشــد، معمولاً از آنجا تصمیمات 
پخته تری بیرون می آید تا جایی که همه بگویند بله و کسی هم 
اعتراض و بحثی نکند. یعنی ســنخ کار مجلس به این ترتیب 
است که حتماً باید با هر موضوعی، مخالفی و موافقی صحبت 
کند که ابعاد قضیه باز شــود. لذا با وجود چهره های شاخص 
چه در فراکســیون مســتقلین که افراد شاخص و صاحب نظر 
زیــادی در آن حضور دارند، چه در فراکســیون های دیگر که 
افراد شــاخص و صاحب نظری وجود دارند و نســبت به آن 
دیدگاه های خودشــان هم مُصِر هستند، همگی به تصمیمات 
مجلس کمک می کند منتهی به شرط آنکه اخلاق رعایت شود 
و این فضا حفظ شود که بحث های عقلایی و منطقی صورت 

بگیرد و از حاشیه پردازی خودداری شود.
حمایت بیرونی از ریاست قالیباف بر مجلس را 

رد نمی کنم
*شانس ریاســت کدام کاندیدا را برای ریاست 
مجلــس بیشــتر می دانید؟ آیا ریاســت قالیباف از 

بیرون مجلس حمایت و شارژ می شود؟
 ایــن احتمال وجود دارد که ریاســت قالیباف از بیرون 
مجلس شــارژ شود و من این را رد نمی کنم اما در مورد اینکه 
بگوییم شــانس کدام کاندیدا برای کســب کرســی ریاست 
مجلس بیشتر است، نکته این است که هنوز در جمع منتخبین 

این موضوع را باز نکردیم و صحبت نکردیم.
 اما در مجموع به نظر بنده اول باید برنامه های گذشته افراد 
را مشاهده کنیم به این ترتیب که در جاهای مختلف مدیریتی 
چه در مجلس چه در غیرمجلس چگونه عمل کردند، همچنین 
تعهدات و برنامه هایی می دهند را باید بررســی کنیم چراکه به 
هر حال رئیس مجلس در کشور ما یک مقدار متفاوت از سایر 

کشورها است.
مجلس باید به صورت نماینده محور اداره شود 

نه فرمانده محور
به عبارت دیگر در ســایر کشورها رئیس مجلس در حد 
ســخنگو است اما در کشور ما، رئیس مجلس به عنوان رئیس 
قوه تلقی می شود و یکسری اختیارات ویژه دارد، در جلسات 
ویژه ای شرکت می کند، گاهاً در مواردی نظیر جلسه سران سه 
قوه به جای مجلــس اظهار نظر می کند و تصمیم می گیرد، به 
همین خاطر رئیس مجلس مهم است و علاقه داریم کسی در 
رأس این مجموعه باشــد کــه اولاً به نظرات نمایندگان حتماً 
اعتنا کند چراکه مجلس نماینده محور است، نماینده در مجلس 
حرف می زند لذا حتماً جایگاه نماینده باید جدی گرفته شود، 
ضمن اینکه هر کسی که می خواهد رئیس شود باید تعهد بدهد 
کــه به نظرات نماینده و نمایندگان توجه کند، به بیان دیگر به 
نماینده محوری توجه کند و رئیس محوری نباشد و فرماندهی 

و ریاست تلقی نشود.
 اینها مواردی اســت که ما باید از آن کســانی که نامزد و 
داوطلب هســتند بشنویم و این تعهدات اخلاقی را از دریافت 
کنیم. بعضاً مجلس کوتاهی کرده بعضی از اختیارات مجلس به 
شوراهای عالی مانند شورای عالی انقلاب فرهنگی یا شورای 
عالی فضای مجازی واگذار شــده، به این صورت که به زور 
ایــن اختیارات را از مجلس گرفته انــد که این خودش جای 
بحث دارد. در موقعیت های مذکور رئیس مجلس اســت که 
دسترسی دارد و می تواند از حقوق مجلس، نمایندگان و ملت 
دفاع کند. از این رو باید دیدگاه های داوطلبین ریاست مجلس 
را مشــاهده کنیم و بدانیم که صاحب چه دیدگاه هایی هستند 

چراکه نمی خواهیم یک تصمیم رفاقتی بگیریم.
 * ایــن مختصاتی که در مورد ریاســت مجلس 
مطــرح کردید به ذهن مــن آمد که قالیبــاف کلًا از 

گزینه هــا حذف می شــود، چراکه از نظر ریاســت 
دســتوری و پادگانی اعتراضاتی به او شــده است. 
بنابراین به نظر می رســد قالیباف نمی تواند در این 
گزینه ها مطرح شــود، این برداشت از صحبت های 

شما درست است؟
 باید مشــاهده کنیم طرف هایی که نامزد هستند و اعلام 
آمادگی می کنند، چه نمره ای در آیتم های مذکور می گیرد، این 

نمره تعیین کننده است.
داوطلبین ریاست مجلس باید موضع خود را در 

مورد تحریم ها اعلام کنند
*چه آیتم هایی؟

 در حقیقت داوطلبین باید دیدگاه های خود را نســبت به 
مســائل معیشتی کشــور، داخلی و رفع تحریم ها روشن کنند 
چراکه با شعار نمی شود یکی بگوید تحریم نعمت است. بعد 
بگوییم بخش اصلی مشکلات مربوط به تحریم و مسائل نقل 
و انتقال مالی است افراد باید روشن مواضع خود را اعلام کنند 
و بگویند آیا دنبال طرحی مثل طرح موســوم به لغو تحریم ها 
هســتند که بــاز کار را بدتر کنند یا در ایــن حوزه دنبال یک 

گشایشی هستند.
 * علاوه بر مختصاتی که به مســائل سیاســی 
برمی گردد آیا مختصات شخصی، فردی، خانوادگی، 
مواردی که مربوط به حاشیه افراد است، هم می تواند 

در انتخاب افراد موثر باشد یا خیر؟
 طبیعتاً ما کســی را که به عنــوان رئیس مجلس انتخاب 
می کنیم که علی القاعده ویژگی های بارز نســبت به آن متوسط 
مجلس داشته باشد. از نظر سلامت خودش، از نظر مدیریت، 
توانمندی، ســواد، فرهیختگی، بایــد قاعدتاً از معدل مجلس 

بالاتر باشد.
 *قالیباف این معدل را دارد؟

 باید با رقبا بســنجیم. یک امر نســبی است. نمی شود در 
مورد مطلق فرد اظهارنظر کرد.

رقابت جدی بر سر کرسی ریاست، به نفع مجلس است
*آیا شــما در فراکسیون مســتقلین چک لیست 
برای انتخاب رئیس مجلس دارید یا خیر؟ به عبارت 
دیگر برآورد کلی برای جایگاه رئیس مجلس دارید؟ 
یعنی چک لیست دارید که بگویید هر کسی از این ۲۵ 

یا ۱۰۰ تا ویژگی حداکثر امتیاز را آورد...
 چک لیست نوشته شده نیست ولی نانوشته در ذهن همه 
وجود دارد. بالاخره می خواهیم فردی را برای ریاست مجلس 
انتخاب کنیم. البته امتیازات نوشــته هم می تواند باشد، به این 
ترتیب که اگر تعداد کاندیداها زیاد بود باید روی کاغذ بیاوریم 
که بشود جمع بندی کرد اما اگر تعداد کاندیداها کم باشد، شاید 

بشود به صورت ذهنی آنها را برآورد کرد.
 *آقــای ذوالنــوری اخیرا اعلام کــرد چند نفر 
به او پیشــنهاد کردند برای ریاســت مجلس اعلام 
کاندیداتوری کنند، شما به ذوالنوری چنین پیشنهاد 

می دهید؟
 خیر،البته ما علاقمندیم که تعداد کاندیداها بیشــتر باشد. 
یعنی هر کســی که احتمال می دهد می تواند این مسئولیت را 
عهده دار شــود، اعلام کاندیداتوری کند چراکه در این شرایط 
بهتــر می توان انتخاب کــرد. در حقیقت اینکه به همه بگوییم 
خیر، شــما توانش را ندارید، آن وقت تعداد کاندیداها بسیار 

محدود می شود.
 بر همین اســاس اگر فردی از ما بپرسد داوطلب ریاست 
مجلس شــود یــا خیر، نهی نمی کنیم. اتفاقاً هــر اندازه تعداد 
داوطلبین بیشــتر باشد، قدرت انتخاب و چالش بیشتر است. 
اگــر هیچ کســی کاندید نشــود و یک نفر کاندید شــود، او 
بی خیال می نشــیند اما زمانی که چهار، پنج نفری نامزد شوند، 
یــک انتخابات جدی صورت بگیرد، به رأی گیری مرحله دوم 
بکشد، بعد آن رئیس حواسش را جمع می کند و می گوید من 
یک یا چند رقیب جدی در این مجلس دارم، از این رو مجبور 
می شــود آیین نامه را رعایت کند، شــأن نمایندگان را رعایت 

کند و مدیریت درست و صحیحی را در مجلس اعمال کند.
 بــه همین دلیــل می گویم اگر تعداد بیشــتری داوطلب 
ریاســت مجلس باشــند و رقابت جدی باشد، به نفع مجلس 
 اســت، از ایــن رو از اعلام آمادگی همه دوســتان اســتقبال 

می کنیم.

نوری قزلجه گفت: در حال حاضر فرصت نیست وگرنه می توانستم به آن طرح ها و لوایحی که مجلس یازدهم از بیرون سفارش گرفته، بپردازم. 

 اگر فردی از ما بپرســد داوطلب ریاســت مجلس شــود یا خیر، نهی نمی کنیم. اتفاقاً هــر اندازه تعداد 
داوطلبین بیشــتر باشــد، قدرت انتخاب و چالش بیشــتر اســت. اگر هیچ کســی کاندید نشود و یک 
نفــر کاندید شــود، او بی خیال می نشــیند اما زمانی که چهــار، پنج نفری نامزد شــوند، یک انتخابات 
جــدی صورت بگیــرد، به رأی گیــری مرحله دوم بکشــد، بعــد آن رئیس حواســش را جمع می کند 
و می گویــد مــن یک یــا چند رقیب جــدی در این مجلــس دارم، از ایــن رو مجبور می شــود آیین نامه 
را رعایــت کند، شــأن نمایندگان را رعایت کند و مدیریت درســت و صحیحــی را در مجلس اعمال کند.
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